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Letovák

l Co v uplynulém volebním období po-
važujete za největší úspěch radnice?
Podařilo se nám téměř naplnit strategický plán 
obce, který si vzal za cíl vést obec tak, aby splňo-
vala vysoký standard bydlení v celkově uprave-
ném, čistém prostředí. Za velký úspěch považuji 
vybudování sítě chodníků při hlavních komu-
nikacích. O dotaci jsme velmi dlouho usilovali, 
projekt se nevyvíjel dobře, museli jsme opakovat 
soutěž, nějaké komplikace nastaly i u vykupo-
vání pozemků. Je to těžce vydřený úspěch. Jsem 
velmi ráda, že se podařilo celkově vybavit naše 
dobrovolné hasiče tak, aby byli zásahu schopni, 
automobilovou technikou i výzbrojí. Za obětavou 
práci patří velký dík veliteli – Jakubovi Šůrovi. 
Velmi mě osobně těší, že se povzbudil dotační 
politikou spolkový život v obci. Naše spolky 
i schopní organizátoři – jednotlivci nejen pro 
sebe, ale i pro ostatní veřejnost, začali po dlouhé 
době organizovat několik plesů za rok, soutěže 
a jiná rodinná klání, dětské dny. Schází se Letov-
ská akademie a s ní nejen senioři. Toto je důležitý 
začátek, aby se různé skupiny obyvatel poznaly. 
Většina obyvatel obce nezná její historii, nechodi-
li spolu do školy. Původní obyvatelé Letů už tvoří 
pouze čtvrtinu obce. V neposlední řadě – máme 
úžasnou knihovnu, kterou zosobňuje naše milá 
paní knihovnice, a také letovský úřad je velmi 

stabilní a profesionální ve svém personálním 
obsazení. Paní úřednice se snaží všem občanům 
maximálně vyjít vstříc a najít řešení k jejich 
problémům, s nimiž na úřad přijdou.

l Jaké investice byly podle vás  
pro obec důležité nebo přínosné?
Kromě již zmíněného bylo důležité opravit síť 
komunikací Lomená, Na Pěšince, Zahradní, 
Pod Viničkou i Karlická – to byla velmi velká 
investice s přesahem dvou volebních období. 
Stejně tak důležitá je investice do odpadového 
hospodářství, která přispěla k tomu, že je obec 
uklizená a získali jsme za rok 2016 třetí místo 
v ČR ve sběru separovaného odpadu.
Důležitá je každá výstavba vodovodu a kanaliza-
ce – nově přibyla v ulicích Nad Lesíkem a nyní 
V Průhonu, a oprava každé komunikace – 
prodloužení Na Skalkách, Nad Lesíkem i oprava 
Ve Škabrdli. Důležitá je investice do nového 
územního plánu. Nyní jsme ve stupni veřejného 
projednávání územního plánu, na nějž jsme 
také získali dotaci. V přípravě nového územního 
plánu zastupitelé také odvedli spoustu práce. 
Podle našeho názoru je velmi dobře nastaven 
tak, abychom zbrzdili novou výstavbu a obec se 
nemohla skokově rozrůstat se všemi problémy, 
které výrazný nárůst obyvatel vždy přinesl.

Karel Král coby král Karel IV. zavítal s průvodem na počátku června do Letů. Čekalo ho zde milé uvítání. Více na str. 8. Foto: Alena Vanžurová

Lety úspěšně získávaly dotace pro své projekty
Třebaže ještě na počátku roku o kandidatuře v podzimních 
volbách neuvažovala, nakonec se bude stávající starostka 
Barbora Tesařová znovu ucházet o hlasy voličů. „Nechci 
odcházet od nedodělané práce,“ říká Tesařová v rozhovoru.

l Jaká byla úspěšnost obce  
při získávání dotací?
Obecní zastupitelstvo celkem s rozmyslem žádalo 
o dotace, takže se vydařila téměř každá dotace, 
o kterou jsme žádali. Pouze mě mrzí zatím zamít-
nutá dotace na stavbu základní školy. Tady hodně 
sehrálo zpoždění, které získala příprava projektu, 
a my jsme nemohli doložit dostatečnou připrave-
nost. Obec Lety hospodaří s ročními rozpočtovými 
příjmy za posledních 5 let v průměru 29,7 milionu 
ročně. Je to dvojnásobek toho, kolik jsme měli 
k dispozici před šesti lety. Toto navýšení je způso-
beno převážně aktivní dotační politikou, kterou si 
obec nastavila v roce 2013 schválením strategické-
ho plánu. Tento plán tvoří pevnou linií, které se lze 
při rozhodování držet. Je však potřeba ho aktuali-
zovat, protože ten stávající je téměř splněn.

l Je něco, co se naopak nepodařilo 
stihnout, případně proč?
Od počátku posledního volebního období jsme řešili 
školství – jak naši mateřskou školu a její nedostateč-
nou kapacitu, tak i postavení kapacitní vývařovny, 
abychom nemuseli dovážet obědy z Dobřichovic. 
Projekt přistavění ke stávající MŠ ztroskotal již 
v počátku v úrovni studie. Až v roce 2016 jsme 
začali řešit umístění a stavbu MŠ nové. A společ-
ně s tím i projekt stavby nové ZŠ. Není to projekt 
na jedno volební období. Je s tím spojena spousta 
jednání, diskusí nad možnostmi technické realizace, 
problematikou výstavby i financování. Nyní má 
projekt stavební povolení s nabytím právní moci a je 
vše připraveno, aby se na něm v dalším volebním 
období pracovalo dál. (Pokračování na str. 2.)
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l Byla podána žádost o sta-
vební povolení dvou nových 
autobusových zastávek propo-
jených přechodem pro chodce 
a chodníkem u obchodního 
centra na ulici Pražská a ul. 
Dobřichovická. 

l Od 10. září 2018 bude v nové 
ordinaci v prostorách obchodní-
ho centra přijímat pacienty dru-
há praktická lékařka MUDr. Mi-
chaela Formánková. 

l Veřejné zasedání zastu-
pitelstva obce se uskuteční 
ve středu 12. září od 19 hodin, 
v sále U Kafků. 

l Novým pracovníkem míst-
ního hospodářství obce Lety 
je od srpna pan Jan Palatka. 
Nahradí pana Josefa Sládka, 
který v červnu po krátké ne-
moci zemřel. Obec jej vybrala 
na základě výběrového řízení, 
které se uskutečnilo v první 
polovině prázdnin. 

Nyní svítí v novém bílém kabátu, kaplička navíc s opra-
venou střechou. Rekonstrukce obou objektů by také měly 
zamezit průniku vlhkosti do zdí. Práce probíhaly v průbě-
hu jara, realizaci prováděla firma Albet. Uvnitř kapličky 
došlo také k obnově interiérů: Paní Valšubová z Řevnic 
darovala nové rámy ke všem třem obrazům svatých. Obec 
nechala restaurovat obraz sv. Jana Nepomuckého.
Kaplička je zasvěcena sv. Anežce České – patronce obce 
Lety. Sošku Anežky zrestauroval a pozlatil pan Zdeněk 

Juppe. I on věnoval svou práci pro letovskou kapličku 
bez nároku na honorář. O renovaci dřevěného nábytku 
se postaral pan Jan Palatka. Na boží muka se po dlou-
hých 13 letech vrátila plastika panny Marie s Ježíškem.
Plastiku akrylovými barvami oživil malíř pan Tomáš 
Bím. Obec Lety všem dárcům srdečně děkuje!
Opravy obou staveb byly financovány obcí Lety 
za pomoci dotace Ministerstva zemědělství z programu 
Údržba a obnova kulturních a venkovských prvků. 

V červnu po krátké,  
o to zákeřnější 
nemoci zemřel  

dlouholetý pracovník 
obce, pan Josef Sládek. 

Čest jeho památce!

Projekt řeší pásy zeleně podél ulice Pražská 
a Karlštejnská. V centru obce se týká plochy 
zeleně na obecní návsi. Cílem projektu je nejen 
ozelenění volných pásů podél nově vzniklých 
komunikací, ale také zpomalení odtoku srážkové 
vody. Současně s tím byly inventarizovány 
stávající dřeviny, zmapován a zhodnocen jejich 
stav. Autoři projektu ze specializované firmy 
Living in green s.r.o navrhli odstranit několik 
nevyhovujících a přestárlých dřevin.
V ulicích Pražská a Karlštejnská je podle studie 
stávající vegetace značně mezerovitá a netvoří 
souvislý vegetační doprovod rušným komuni-
kacím. Jako významnější vegetační prvek lze 
označit zdejší parčík, kde je poměrně pestré 
druhové složení dřevin a obec je udržuje v dob-

rém zdravotním stavu. Naopak trojice jeřábů 
na protější straně silnice není podle odborníků 
v dobré zdravotní kondici a jsou doporučeny 
k odstranění. Návsi dominují letité lípy a plochy 
kulturních trávníků. Ostatní navrhované prosto-
ry nemají výraznější stávající vegetaci.
Návrh nových výsadeb podél vzniklých ko-
munikací je nutný především z důvodu husté 
automobilové dopravy, která střed obce zatěžuje. 
Plochy nových keřů a případně i stromové vý-
sadby by pomohly zlepšit mezoklimatické pod-
mínky v obci a přispěly by ke zlepšení životního 
prostředí. V centru obce se také v současnosti 
nevyskytuje ve větší míře medonosný hmyz, 
pro který by nové výsadby kvetoucích keřů 
byly lákavé. Během větších srážek a přívalových 

Obec usiluje o dotaci na zeleň
Nové keře, stromy a další plochy zeleně by měly v Letech 
vzniknout díky projektu ozelenění obce, na který se 
letovští zastupitelé rozhodli získat dotaci. Navazovat bude 
na vybudování nových chodníků a přechodů pro chodce. 

dešťů se některé prostory podél komunikací 
potýkají se zaplavováním, kterému by nové 
výsadby mohly zabránit. Na jiných místech zase 
srážková voda odtéká rovnou do kanalizace, bez 
možnosti přirozeného zasakování. Tuto funkci 
právě podpoří nové keřové skupiny.
Na základě podkladů byla provedena inven-
tarizace dřevin a posouzeny všechny jejich 
dendrometrické hodnoty. Došlo k vytřídění 
dřevin na kvalitní a nekvalitní, které byly 
navrženy ke kácení. Zdravé a perspektivní 
dřeviny byly ponechány a tvoří základní kostru 
nové koncepce. Následně došlo ke koncepční-
mu rozboru funkčně – prostorového členění 
jednotlivých lokalit a na jeho základě vznikly 
návrhy nového uspořádání. Na plochy určené 
pro výsadbu nové zeleně byl vytvořen návrh 
druhového osázení. Vznikl soutisk katastrální 
mapy a navrhovaných úprav, jež je jednou z po-
vinných příloh žádosti o dotaci. Obec o ni bude 
usilovat z výzvy Operační program životního 
prostředí.  

Kaplička a boží muka v novém kabátu
Letovská kaplička na návsi je vedle loga obce a její vlajky nejdůležitějším 
symbolem obce. Na letovské návsi stojí tato výklenková kaplička 
se zvoničkou již od r. 1820. Letos se kaplička i blízká boží muka 
na křižovatce ulic Dobřichovická a Karlická dočkala konečně opravy.

(Pokračování ze str. 1)

l O další kandidatuře jste již neuvažovala. 
Jaké byly hlavní důvody?
V zimě a na jaře jsem měla zdravotní problémy a projekty se 
nevyvíjely podle mých představ. Vydávala jsem příliš mnoho 
energie a měně se jí vracelo zpět. Měla jsem pocit, že je čas 
skončit a předat tu odpovědnost dál jinému tahounovi:-)

l Nakonec ale vše dopadlo jinak. Co vás při-
mělo znovu se o hlasy voličů ucházet?
Pocit nedodělané práce. Dva roky pracujeme na pro-

jektu výstavby školských zařízení. Je to složitý projekt 
a velmi by mě mrzelo, pokud by obec nedotáhla stavbu 
školky a školy do finále. To je hlavní důvod, proč jsem 
přehodnotila své rozhodnutí.

l V případě úspěchu, budete se  
znovu ucházet o křeslo starosty?
Neusiluji o starostování. Chci jen, aby obec, která má 
v mnohém „dobře našlápnuto“ měla kvalitní vedení bez 
postranních zájmů investorů do zastavitelných území. 
 Pavla Nováčková

Lety úspěšně získávaly dotace pro své projekty

Naléhavá výzva: Šetřete vodou!
Žádáme všechny obyvatele, aby co nejvíce šetřili pitnou vodou.  
Nepoužívejte prosím pitnou vodu k zalévání trávníků, plnění bazénů a k mytí automobilů. 
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l Hospod, restaurací nebo alespoň občers-
tvovacích kiosků má naše obec na svoji velikost 
opravdu dost. Bývaly tu hospody tradiční, 
jejichž sláva se traduje mezi nejstaršími oby-
vateli obce. Ale vznikla řada míst nových, míst 
oblíbených srazů kamarádů a známých. I míst, 
kde se pořádají sportovní turnaje i koncerty 
v létě i v zimě.
 
l Kostel sice nemáme, ale zato máme krásnou 
kapličku – svatostánek, který je dominantou 
nejen návsi, ale patří tak nějak k symbolům 
naší obce. Vzhledem k převaze ateistů v našich 
řadách je kaplička přímo úměrná kulturním 
potřebám obce.
U kapličky začínají naše máje, před kapličkou se 
shromažďujeme o Vánocích. Kaplička je svěd-
kem každé naší kulturní akce pořádané na návsi. 
V poslední době je kaplička i oblíbeným místem 
pro uzavření manželství nebo připomínky dlou-
hotrvajícího manželství při svatbě zlaté nebo 
diamantové.
 
l A pak je tu třetí znak kulturnosti obce: 
ŠKOLA.
Naše obec je velkou obcí s téměř 1600 trvale 
hlášenými obyvateli. Z tohoto čísla je přes 400 
jen dětí do 15 let. Obec zřizuje pouze mateřskou 
školu pro našich 50 nejmenších občánků.
Současné vedení mateřské školy ve spolupráci 
se spolkem rodičů pořádá řadu setkání mezi 
školou a rodiči, organizuje výlety pro děti nad 
rámec svých povinností, příkladně spolupracuje 
s obcí. Děti, které se do obecní MŠ nevejdou, 
navštěvují školky v jiných obcích nebo jejich 
rodiče volí alternativní školková zařízení – ško-

linku Nona, která se specializuje na ty nejmenší 
děti, nebo lesní školku.
Ve školce se poprvé děti potkávají se svými vrs-
tevníky, vznikají první přátelství, která jsou však 
po dvou nebo třech letech zpřetrhána, protože 
děti odcházejí do různých škol v okolí. Případně 
jsou rozděleny do různých tříd základních škol.
Z rodičů se stávají taxikáři vlastních dětí, mají 
strach své mrňousy v šesti letech pustit autobu-
sem do školy a ze školy. A to hlavně kvůli husté 
dopravě.
Automobily se přetlačují u velkých škol v okolí. 
Dobřichovice i Řevnice jsou v ranních špičkách 
doslova zahlceny auty, která se točí kolem škol, 
aby vyvrhla školáka u jedné školy a třeba později 
sourozence u druhé školy. Podobná situace, ne 
již tak dramatická, se opakuje odpoledne. To se 
rodiče mezi 16. a 17. hodinou (podle délky ote-
víracích hodin školního zařízení) vrací domů, 
aby své děti odvezli domů.
Rodiče jsou vázáni svými dětmi k základním 
školám v našem okolí. Mají zájem se účastnit 
jejich akcí, kde se vzájemně potkávají, organizují 
akce společně se školou... Ale v jiné obci.
Obec Lety je obcí, kde se ve velké většině 
nepotkávají jen Ti, kteří spolu chodili do školy. 
Naopak je tu více obyvatel, kteří mají svůj původ 
v jiných částech republiky. Svoji obec historicky 
příliš neznají, neznají vazby, které obec formova-
ly kdysi. Ale obec Lety si zvolili za svůj domov, 
za místo, kde chtějí nadále žít a vychovávat své 
děti. Funkci místa, kde se potkává několik gene-
rací a kde se vytvářejí osobní vazby na dlouhá 
léta, může pomoci vytvořit ŠKOLA.
Současné zastupitelstvo obce zahájilo již před 
dvěma roky práci na posílení úlohy školy v obci. 

Škola, kostel a hospoda
Říká se, že správná kulturní obec má mít tři instituce – školu, 
kostel a hospodu. Jak jsme na tom v Letech my?

Vybudování dalších tříd pro mateřskou školu 
a hlavně postavení prvního stupně školy základní.
Místo, které se podařilo pro stavbu školy získat, 
je ve středu katastru obce, v ul. Karlštejnská. 
Tak jako škola bude středem obecní komunity 
a kultury.
Troufám si tvrdit, že škola bude pro naši obec 
velkým přínosem. Rodiče s dětmi nebudou nu-
ceni nikam dojíždět. Bude možné bezpečně dojít 
do školy i ze školy v rámci obce i pěšky. Když 
jde člověk pěšky nebo jede na kole, poznává své 
okolí mnohem intenzivněji než když jede autem.
Je to i přirozené. V útlém věku se formuje vztah 
člověka k rodině, škole, obci, vrstevníkům a celé 
společnosti. V této době získává jedinec pocit 
sounáležitosti k rodné obci. V tomto spatřuji 
hlavní přínos existence dobře fungující školy 
ve vesnici.
Zastupitelstvo obce se zaměřilo na podporu 
spolků svou grantovou politikou.
Škola také bude součástí naší obce. Podle zku-
šeností ze škol okolních, svou činností přispívají 
místní školy ke vzájemnému setkávání dětí, 
rodičů i prarodičů na společných akcích (návště-
va kulturních pořadů, maškarní karneval, dětský 
den, sportovní odpoledne, vítání občánků, 
oslavy svátku matek, slet čarodějnic, drakiáda, 
dětské bazárky...)
Pokud má vesnice být životaschopná, funkční 
a mít potenciál v budoucnosti, je potřeba, aby 
nestárla, žila, bavila se. Škola může pomoci 
nejenom ve vzdělávání a kultuře, ale i v oblasti 
trávení volného času, osvětovou činností, záze-
mím pro různé akce.
Toto vše jsou důvody, proč zastupitelstvo obce 
Lety nastartovalo projekt výstavby nové mateř-
ské a základní školy. Kapacita nové budovy ma-
teřské školy je 48 dětí, kapacita prvního stupně 
základní školy je 125 dětí. Současná mateřská 
škola zůstane funkční.
Financování této akce tak, jak je navrženo, je 
postupné. Závislé na přidělených dotacích, které 
výrazně pomohou k výstavbě jednotlivých sta-
vebních objektů, na které jsme získali 13. června 
stavební povolení. O měsíc později nabylo právní 
moci. V současné době jsme zařazeni v náhrad-
ních projektech pro výstavbu mateřské školy 
z IROP, kde žádáme o 18 mil. Kč. Naše spoluúčast 
jsou 4 mil. Kč. K tomu hledáme možnosti spolufi-
nancování infrastruktury, která je složena ze sítí, 
areálových ploch včetně chodníků a parkování 
a připojovací pás na komunikaci II/116.
V další fázi by mohla probíhat výstavba základ-
ní školy, která je pro mateřskou školu důležitá 
hlavně z hlediska školní kuchyně, jejíž kapacita je 
navržena na 400 jídel denně. Tedy pro přípravu 
jídel i případně pro seniory, s rezervou pro druhý 
stupeň ZŠ, o kterém lze v budoucnu také uvažovat.
Více informací o záměru výstavby školních 
budov se bude možné dozvědět na veřejném 
zasedání dne 12. 9. v 19 hod. v sále U Kafků. 
 Barbora Tesařová, starostka

Se školním rokem se děti tradičně rozloučily diskotékou v režii Oldy Burdy. 
Foto: Alena Vanžurová
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Akce
 10. 8. Dáreček z Afriky aneb mnoho farářů  
 11. 8.  v domě. Lesní divadlo Řevnice od 20:00.  
  Pořádá Divadelní soubor Řevnice

 11. 8.  Dixieland Dobřichovice od 14:00

 12. 8.  Dáreček z Afriky aneb mnoho farářů  
  v domě. Lesní divadlo Řevnice od 19:00.  
  Pořádá Divadelní soubor Řevnice

 17. 8. Dáreček z Afriky aneb mnoho farářů  
 18. 8. v domě. Lesní divadlo Řevnice od 20:00.  
  Pořádá Divadelní soubor Řevnice

 19. 8.  Dáreček z Afriky aneb mnoho farářů  
  v domě. Lesní divadlo Řevnice od 19:00.  
  Pořádá Divadelní soubor Řevnice

 25. 8.  Šermířská alotria, Dobřichovice od xx?

 1. 9. Vinařské slavnosti, Dobřichovice od 11:00

 1. 9.  Potlach a dětský den v osadě Strong Boys

 2. 9.  Závan opery, Lesní divadlo Řevnice od 19:00

 8. 9.  Hravě zdravě, Řevnice

 9. 9.  Piknik v Dobřichovicích

 14. 9.  (Ne)prodejné manželky  
15. 9.  (Ne)prodejné manželky 
16. 9.  (Ne)prodejné manželky 
  Lesní divadlo Řevnice od 20:00

 13. 9.  Koncert kapely Vltava,  
  Kino Řevnice od 19:30

 28. 9.  Posvícenské Jablkobraní, Všenory od 13:00

 29. 9. Karlštejnské vinobraní

30. 9.  Karlštejnské vinobraní

 4. 10.  Koncert Lenky Dusilové, kino Řevnice

 27. 10. Ples ke 100. výročí vzniku republiky,  
  sál U Kafků

 28. 10. Zasazení Stromu republiky, Lety

Festival historického šermu, tance a divadla 
můžete navštívit v sobotu 25. srpna na do-
břichovickém zámku. Pořádá ho skupina 
Alotrium ve spolupráci s městem. Účast 
přislíbilo na patnáct šermířských souborů 
z celé republiky. Nebude chybět dobové 
tržiště, občerstvení, řemesla, jízdy na koni, 
malování na obličej. Program vyvrcholí 
po setmění velkolepou ohnivou show. 

100 let republiky budeme 
slavit i v Letech
O víkendu 27. – 28. 10. 2018 si i obec Lety 
připomene 100 let od založení samostatné 
Československé republiky. Na sobotní večer 
připravují sokolové stylový ples. Na nedělní 
odpoledne pak radnice organizuje výsadbu 
lípy republiky na návsi. Přesné informace 
o podzimních akcích budou oznámeny v prů-
běhu září a v Letováku pak začátkem října. 

Letošní cyklus deseti koncertů populární, jazzové, 
folkové i klasické hudby pořádaný Luckou Kuku-
lovou má úspěšně za sebou vystoupení Ondřeje 
Rumla, Jana Buriana, Elene Soneshine a světově 
známého uskupení Czech Brassu. Ve čtvrtek 13. 
září do řevnického kina zavítá jedna z nejoriginál-
nějších českých hudebních skupin, kapela Vltava. 
Jejím zakládajícím členem a autorem většiny 
písní je Robert Nebřenský. O tři týdny později, 
ve čtvrtek 4. října, se můžete těšit na šestinásobnou 
držitelku výročních hudebních cen Anděl Lenku 
Dusilovou. „Není zvyklá stagnovat a opakovat se. 
Stal se z ní mimořádný úkaz české hudební scény, 

z pozice rockové a popové hvězdy putuje k osob-
nímu vyjádření, jež svobodně přijímá impulzy 
z nejrůznějších stylů a mimohudebních zážitků,“ 
láká na jedinečný koncert Lucka Kukulová, která 
má v plánu do Řevnic ještě letos pozvat jazzovou 
špičku Vertigo Quintet, znovu Ondru Rumla 
– tentokrát s one man show „Na hubu”, Vlastu 
Redla a Radůzu. Koncerty začínají vždy v 19:30. 
Vstupenky je možné zakoupit v předprodeji 
v řevnickém kině a knihovně, nebo v Infocentru 
Dobřichovice, případně přímo u pořadatelky. Více 
informací o termínech a vstupenkách najdete 
na webu pa-intermedia.com 

Do řevnického kina zavítá 
Vltava, po ní Lenka Dusilová

Další dvě hudební lahůdky chystá do řevnického kina na podzim 
pořadatelka Lucie Kukulová. K Berounce tentokrát pozvala 
kapelu Vltava a zpěvačku Lenku Dusilovou.

V lese bude znít opera

Mezzosopranistka Ester Pavlů vystoupí se svými 
kolegy, pěvci z Národního divadla, pod širým 
nebem v Řevnicích v neděli 2. září. Koncert 
nazvaný Svěží závan opery se od 19 hodin 
uskuteční v Lesním divadle, a to již potřetí. 
Na programu jsou skladby R. Wagnera, G. 
Mahlera a A. Dvořáka a dalších. 

Poslední prázdninová sobota patří Vinařkám

Vinařské slavnosti se v sousedních Dobřichovicích konají poslední prázdninovou sobotu 1. září. 
Hlavní program se bude tradičně odbývat od 11 hodin na nádvoří zdejšího zámku, živo bude ale 
i za jeho zdmi. Na hlavní scéně bude vystupovat Modrý cimbál, Soul Sisters, Jan Smigmator. Le-
tošní vítěz soutěže bude vyhlášen v 18:30. Poté vystoupí Mário Bihári a Bachtale Apsa, akustická 
kapela ze Slovácka 12:piet. Pro děti je připravena od 15:00 pohádka o Větrném králi a šermířské 
představení skupiny Alotrium. Novinkou je odpolední hudební piknik na mlýnském ostrově 
nedaleko kostela, kde od 12:30 postupně vystoupí Ondřej Fencl a Hromosvod, kapela 5P Luboše 
Pospíšila a bluesové trio Jesse Ballard, Jan Hrubý, Joe Kučera. 

Do Dobřichovic se sjedou šermíři
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„Vracím se v myšlenkách nazpět do srpna 2002. 
Bylo to jako ve zlém snu, ze kterého se chcete 
probudit. Ale nejde to. Nikdo z nás nevěřil 
tomu, že by Berounka mohla vystoupat tak vy-
soko. Vzpomínám si přesně na pondělí 12. srp-
na, jak voda stoupala. Pořád pršelo. A tak nám 
bylo jasné, že tentokrát nám dá voda zabrat. 
Celý den jsme byli v pohotovosti, ale informace 
ještě nebyly poplašné. Zprávy z jižních Čech 
však nebyly nijak potěšující, tak jsme dostali 
strach. V noci z pondělí na úterý asi moc lidí 
nespalo. Potkávali jsme se v pláštěnkách s dešt-
níky na hrázi u řeky a sledovali jsme s hrůzou 
hučící a stoupající Berounku. Ještě to jde, snad 
to hráz vydrží, říkali jsme si a přesvědčovali tak 
jeden druhého. V duchu jsme doufali, že tomu 
tak bude,“ vzpomíná Alena Vanžurová, letovská 
rodačka. Ale nebylo – povodeň z roku 2002 se 
zapsala do paměti všech Letováků.
I proto se nová publikace O lidech a řece bude 
věnovat právě Berounce, která je neodmyslitelně 
spojena s historií obce Lety na jejím břehu. Kdo 
však u řeky bydlí a denně se s ní setkává, si už pak 
nedovede představit, že by ji opustil – vždyť řeka je 
i život, radost, užitek… A navíc, taková povodeň 
obec stmeluje, ukáže silnou solidaritu a snahu 
pomoci i v těch nejobtížnějších podmínkách. Malá 
obec totiž stále ještě zachovává tradici dobrého 
sousedského spolužití. Poznáte to, i když nahlédne-
te do místní kroniky a z dění jak sportovního tak 
i kulturního života. Vedle každoročních společen-
ských akcí jako je slavení masopustu, májů, plesů či 
vítání občánků a nebo Svatomartinského posvícení 
to bylo letos u příležitosti 930. výročí trvání obce 
včetně setkání rodáků i dokončení prvního roku 
Letovské akademie. Za tu poměrně krátkou dobu 
se na zajímavých přednáškách v sále U Kafků 
i na výjezdech (Pražský hrad nebo Vyšehrad) 
sešly dvě desítky zájemců o další vzdělávání. Jen 
namátkou uvedeme několik nejzajímavějších 

Druhý ročník Letovské akademie začíná
Ničivá povodeň z roku 2002 se zapsala do paměti nejen všech Letováků. I proto se nová 
publikace nazvaná O lidech a řece bude věnovat právě Berounce. Psát se v ní bude i o Letovské 
akademii a jejích posluchačích, kteří knihu dostanou jako upomínku. Druhý ročník akademie 
startuje už v září. Co nabídne?

osobností, které se zde představily – PhDr. Marie 
Hrušková – autorka mnoha knih o životě stromů, 
známá především z televizního seriálu Paměť 
stromů, který napsala spolu s režisérem Bedřichem 
Ludvíkem. Spisovatel a dramaturg Otomar Dvořák 
představil své nové televizní filmy o tajemství 
kolem nás. Také Ing. Jan Andreska, znalec života 
divokých zvířat, zaujal svými přednáškami a zají-
mavou vycházkou do Srbska za sovami. K velmi 
podnětným patřily lekce trojice znalců českého 
jazyka, P. Behúna, PhDr. J. Pešičky a doc. R. 
Adama, kteří odhalili posluchačům, jak moderní 
doba přispívá k masivnímu pronikání nových slov 
do češtiny, což v současnosti platí zejména o ang-
ličtině. Ale ani další ročník Letovské akademie 
své věrné návštěvníky jistě nezklame. V září se 
setkáme s Magdalenou Žohovou ze záchranné 
stanice Laguna a s jejími uzdravenými papoušky, 
v říjnu s restaurátorem korunovačních klenotů 
a Maurova relikviáře ak. sochařem Andrejem 
Šumberou a jeho filmy věnovanými detailnímu 
průzkumu těchto vzácných klenotů.
Na listopad připravujeme předvánoční besedu 

o čajování, kde bychom rádi pokračovali v tradici, 
že každý návštěvník podle svých možností přine-
se na ochutnání něco z vánočních dobrot a věřte, 
že zatím se všechny posluchačky představily se 
svými koláčky a zákusky v nejlepším světle.
Otomar Dvořák a jeho nové filmy o záhadách 
kolem Prahy s podtitulem Tajemství a duchovní 
svět člověka moderní doby se v Letech představí 
v lednu, v únoru vás PhDr. Jaroslav Sojka, kurá-
tor uměleckých sbírek Pražského hradu seznámí 
s nejzajímavějšími výtvarnými díly ze sbírek 
Pražského hradu s podotázkou Proč nás oslovují 
staří mistři?
Energie stromů – přednáška nejen o stromech 
s PhDr. Marií Hruškovou – bude na programu 
v březnu a v dubnu se dozvíme mnohé zajíma-
vosti nejen o dolní Berounce a jejích podobách 
ale i o mořích, které zde v dávných dobách byly, 
a to od významného geologa a světoznámého 
oceánografa doc. RNDr. Zdenka Kukala, DrSc. 
V květnu nás čeká beseda s Terezou Boučkovou 
– spisovatelkou a v červnu slavnostní zakončení 
2. ročníku Letovské akademie na Pražském hradě 
s prohlídkou pražských zahrad spolu s PhDr. Ja-
roslavem Sojkou. Věříme, že vás náměty besed 
zaujmou a že se i vy stanete posluchačem Letov-
ské akademie. Její výhody jsou značné – nejen 
že s legitimací akademie se můžete zúčastnit 
i dalších akcí, především výjezdních, které 
chystáme se spisovatelem Otomarem Dvořákem 
a PhDr. Jaroslavem Sojkou za památkami Prahy 
a jejího okolí, ale máte volný přístup i na jinak 
placené přednášky Berounské akademie, kde 
se můžete setkat například s astronomem Jiřím 
Grygarem, hercem Tomášem Hanákem a dalšími 
zajímavými osobnostmi. A závěrem – v připravo-
vané publikaci O řece a lidech nebude chybět ani 
stať o Letovské akademii a jejích posluchačích, ti 
knihu dostanou při otevření dalšího ročníku jako 
upomínku.  Marie Holečková

V pořadí XXII. Karlštejnské vinobra-
ní se na hradě Karlštejně a zejména 
v jeho podhradí uskuteční tradičně 
poslední zářijový víkend 29. a 30. 
od 9.00 hodin. Na návštěvníky čekají 
rytířská klání, historický průvod, 
Vstupné do obce na oba dny je 200 Kč, 
100 při návštěvě v neděli. Děti do 15 
let mají vstup zdarma. Součástí akce 
je i sobotní večerní uvedení muzikálu 
Noc na Karlštejně na louce u řeky. 

Karel IV. pozdraví karlštejnské vinobraní



6 

S P O L K Y

Hravě zdravě v latinskoamerickém stylu

V latinskoamerickém stylu se letos ponese rodinný festival, který se pod názvem Hravě zdravě 
koná již počtvrté v Řevnicích. Na zdejším náměstí Krále Jiřího z Poděbrad se uskuteční v sobotu 
8. 9. od 11 do 19 hodin. K dostání tu budou nejen gastro speciality, čekají na vás i hudební, 
sportovní či taneční vystoupení a rodinná hra, při které soutěžící projdou i odlehlejšími částmi 
Řevnic a budou přitom plnit různé úkoly. 

Za zmínku stojí první místo letov-
ských sokolských dračic v závodech 
Dračích lodí, první a druhé místo 
našich mladých tenistů v krajské 
soutěži babytenistů a minitenis-
tů, společensky úspěšný rodinný 
desetiboj… 
A co nás čeká v druhé polovině 
roku? Od září se naplno rozjedou 
tradiční sportovní aktivity jednotli-
vých oddílů sokola:
n Oddíl všestrannosti
Sportovní cvičení je připraveno pro 
děti ve věku od 4 do 14 let. O děti 
se starají cvičitelky Petra Vaňková, 
Lenka Papáčová a Hanka Hříbalo-
vá, Petra Šárová.
n Tabata, TRX

 A tak se zrodila pro letošní léto i příležitost 
užít si Berounku a nový sport – jízdu na pad-
dleboardech. Pádlování však není jediným 
způsobem, jak paddleboardy využít. Nabízí 
veselé a účinné zpestření pro posílení středu 
těla na lehce nestabilním základu. Protáhnout, 
uvolnit, posílit, koncentrovat se, zasmát se 
nebo se vykoupat pro vás připravilo pohy-
bové studio GYM Pohni s lety ve spolupráci 
s Paddleboardy Řevnice. Na lekce je třeba 
se přihlásit on-line na www.pohnislety.cz, 
probíhají do konce srpna v páteční podvečer 
od 18.00-19.00. Pokud by vám nevyšlo dostat 
se na vodu, pak vyzkoušejte kondiční interva-
lový trénink. Koná se pravidelně v úterý a jak 
jinak než na čerstvém vzduchu. Jste-li příznivci 
pomalejších a plynulých lekcí, můžete začít 
čtvrtky ráno pohybem a lekcí pilates. Od září 
studio připravuje rozšíření lekcí dětského juda, 
pokračování tanečních, kondičních a kompen-
začních cvičení.  Eliška Lechnerová

„Festival naprosto splnil má očekávání. Chtěli jsme 
podpořit místní spolky, ukázat krásu pohybu ve spo-
jení s uměním a zapojit návštěvníky festivalu aktivně 
do programu. Vrátit tanec a jeho formy do života. 
A to se nám podařilo. Tančili všichni. Bylo nádherné 
sledovat malé děti, jak jsou tancem přirozeně přita-
hovány a fascinovány,“ říká organizátorka festivalu 
a zakladatelka pohybového studia v Letech Eliška 
Lechnerová. Své umění na festivalu předvedly děti 
místních zájmových spolků, dětský taneční soubor 
B-Art z Valašského Meziříčí a řada profesionálů 

jako DEKKADANCERS, choreograf Šimon Kubáň, 
The Direction Project, Body Demands Movement. 
O zábavu a rozhýbání publika se pak v závěru ještě 
jednou v latinsko-amerických rytmech postarala 
skvělá Doris Martinez. Festival byl oslavou nejdelšího 
dne v roce, tak pokud jste to letos nestihli, můžete si 
ho užít opět za rok, 22. června 2019. Od září studio 
připravuje ve spolupráci s Milanem Odstrčilem pro 
děti pokračování tanečních a pohybových dílen. 
I dospělí si přijdou na své. Pondělní večery budou 
opět vyhrazeny pro contemporary dance. 

Protáhnout, uvolnit  
a zasmát se můžete  
i na paddleboardech
Léto je v plném proudu  
a vybízí k aktivitám na čers-
tvém vzduchu nebo u vody.

Nejdelší den roku oslavili tancem

Poslední předprázdninovou sobotu se v Letech odehrál 1. ročník 
Festivalu umění pohybu. Přestože si počasí vybralo svou daň 
a výrazně se ochladilo, organizátoři byli s návštěvností spokojení.

Areál sokolovny je otevřen pro všechny
První polovina roku je za námi a trochu malé bilance je tudíž na místě. Na jaře se plně rozjely 
všechny naplánované sportovní i společenské akce. Sympatické výkony účastníků a příjemná 
atmosféra rovná se vždy povedená akce! 

Katka Kabilková připravila cvi-
čení pro dospělé! Každý čtvrtek 
a každou neděli můžete své svaly 
rozhýbat v naší sokolovně! Dále 
TRX cvičení pro muže, a to každé 
pondělí pod vedením Michala 
Beneše, a ve středu pro ženy pod 
vedením Karolíny Benešové.
n Tenisový oddíl
Tenisové tréninky pod vedením 
Petra a Pavla Václavkových. Teniso-
vé turnaje pro rekreační a závodní 
hráče.
n Oddíl stolního tenisu
Naši muži opět zahájí pravidelné 
tréninky.
Areál sokolovny je otevřen nejen 
členům, ale i široké veřejnosti. Kro-

mě sportovní činnosti nabízí dětské 
hřiště s houpačkou a pískovištěm, 
nebo trampolínu pro malé nepose-
dy. Využijte i občerstvení a poseze-
ní v příjemném prostředí areálu.

Veškeré informace Vám sdělí Katka 
Kabilková na tel.č. 733 568 403,  
kaca_kabilkova@volny.cz a Pavel  
Václavek na tel.č. 777 579 146,  
vaclavek@tenis-skola.cz. 
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Fotbalový klub Lety funguje v obci Lety již 
od roku 1933. Z původně volného spolku fot-
balových nadšenců vznikl fotbalový klub, jehož 
organizační a právní forma se v průběhu uplynu-
lých desetiletí měnila. V roce 1992 se fotbalový 
oddíl Sokol Lety – oddíl kopané osamostatnil 
a dodnes působí jako samostatný fotbalový klub 
Lety – FK Lety, z.s. s cílem organizovat dobrovol-
nou sportovní činnost v rámci obce.

Do umývárny přes kancelář
Budova fotbalových šaten pocházela z roku 1958. 
V objektu byly celkem 3 fotbalové šatny nedostaču-
jící kapacity (pouze šatna pro domácí vyhovovala 
prostorem), 1 společná místnost pro rozhodčí, 
sklad materiálu, výstroje a výzbroje, společné umý-
várny, 1 WC pro fotbalisty. Výsledkem toho, jak se 
fotbalové šatny postupně vylepšovaly v duchu po-
žadavků doby a současně tak, aby to moc nestálo, 
vzniklo zcela nevyhovující uspořádání jednotlivých 
místností, např. vstup na jediné WC hráčů byl 
možný pouze přes společné sprchy a umývárnu. 
Totéž platilo i pro rozhodčí, kteří chodili na WC 
a do umývárny přes kancelář klubu (Nedej bůh, 
když přijela zápas rozhodovat žena). Nevyhovu-
jící byla i vlastní konstrukce budovy, která by dle 
dnešních požadavků na energetickou náročnost 
byla zařazena do nejhorší kategorie.
Součástí objektu byla i hospůdka V Ofsajdu, která 
sloužila zároveň jako sportovní klubovna. Zde 
mohli sportovci po společném tréninku či utkání 
strávit další společné chvíle, které výrazným způso-
bem dotvářejí a doplňují sportovně – společenskou 
stránku sportovní činnosti a v tomto smyslu jsou 
tak její nedílnou součástí. Místo toho tento prostor 
tvořil v poslední době spíše jen nevábné pivní pro-
středí pro otrlé stálé návštěvníky, které k dalšímu 
posezení pro sportovce moc nevybízelo. O stavu 
veřejných WC je lepší se ani nezmiňovat. Současné 
požadavky pro sportovní fotbalové zázemí vyžadují 
oddělené umývárny se sprchami, dostatečnou ka-
pacitu toalet, oddělenou šatnu pro rozhodčí včetně 
sprchy a toalety, dostatečnou kapacitu sociálních 
zařízení pro veřejnost včetně handicapovaných. 
Toto vše fotbalové šatny a vedlejší zařízení FK Lety 
nesplňovaly ani zlomkem.

Nové kabiny by měly stát do Vánoc
Do konce listopadu by měly v Letech vyrůst nové fotbalové šatny a klubovna. Oproti těm stávajícím 
zde bude nejen více šaten, ale budou také násobně větší. U každé šatny budou samostatné umývárny 
a samostatná WC. Své zázemí budou mít i rozhodčí. Počítá se rovněž s kanceláří, skladem, prádelnou 
i občerstvením. Všechna podzimní utkání tak letovští borci odehrají mimo domácí hřiště.

Výstavbu pozdržela korupční aféra
Rekonstrukce fotbalových šaten v tomto smyslu 
měla proběhnout již nejméně před 10 až 15 lety 
a i to by bylo již v té době pozdě. A tak až dnes se 
našel dostatečně funkční a obětavý funkcionářský 
aparát, který byl a je schopen projekt přestavby 
a celkové rekonstrukce fotbalových šaten a klubov-
ny celkově připravit a zabezpečit jeho realizaci.

První žádost o státní dotaci pro rok 2017 nedopad-
la dobře, i kvůli korupční aféře, kdy MŠMT pro-
gram na investiční dotace zcela zrušilo. V novém 
programu pro rok 2018 projektem uspěl a dotace 
byla klubu přidělena. Bohužel pouze ve výši 
60% rozpočtových nákladů, tj. 3 845 tisíc korun. 
Částkou 1 282 tisíc (20% rozpočtových nákladů) se 
rozhodla přispět obec Lety. Zbylých cca 1 400 tisíc 
musí pokrýt fotbalový klub ze sponzorských darů 
a soukromé půjčky. A tak jsme se konečně dočkali, 
zejména všichni přátelé letovského fotbalu.
V hospůdce V Ofsajdu se 8. června uskutečnilo 
rozloučení se starým restauračním zařízením a celá 
společnost, která ho dlouhá léta navštěvovala, si 
připila na budoucnost nového zázemí fotbalového 
klubu a zároveň poděkovala panu Aleši Černému, 
který tuto provozovnu vedl neuvěřitelných 24 let. 
Je možné, že se s ním setkáme i v nové klubovně. 
Ve dnech 16. a 17. června proběhla poslední domá-
cí mistrovská utkání a fotbalisté se tak definitivně 
rozloučili se starými fotbalovými šatnami.
Poté byl celý objekt předán stavební firmě, která se 
pustila do náročné demolice současných objektů.
Nyní je vše zbouráno a odvezeno a začínají se 
betonovat základy nových fotbalových šaten 
a klubovny. Vznikající nové objekty vycházejí ze 

současných standardních potřeb na činnost spor-
tovního fotbalového oddílu a z nároků na kvalitu 
a parametry sportovního zázemí, které vyžadují 
nejen domácí hráči, ale i soupeři, rozhodčí při 
sportovních utkáních, a které jsou dnes naprosto 
běžné ve většině klubů v ČR. Projekt zohledňuje 
i požadavky na hygienické zázemí pro návštěvníky, 
hosty a širokou sportovní veřejnost, která se v roli 
diváků sportovních utkání zúčastňuje.
Termín dokončení celkové rekonstrukce je stano-
ven do 30. listopadu 2018. Tak doufáme, že Vánoce 
2018 oslavíme již v novém prostředí. Vzhledem 
k termínu výstavby budou všechna podzimní utká-
ní odehrána mimo zdejší hřiště, což je snad jediná 
špatná zpráva pro letovské fotbalové fanoušky. 
 Text a foto Ing. Petr Ostatek, předseda FK Lety

+ Šatny hráčů – místo původních 3 šaten 
nově 4 šatny pro hráče, přičemž jsou 
od sebe nově odděleny šatny pro domácí 
hráče a šatny pro soupeře, dále se zvětší 
velikost šaten, současná plocha jedné šatny 
12 m2 – nově každá 24 m2.

+ Sociální zařízení a hygienické zázemí – 
rekonstrukcí vzniknou pro hráče obou skupin 
celkem 2 nové samostatné umývárny a 2 
nová samostatná WC situovaná u každé šat-
ny. Nově bude i samostatný vstup do šaten 
přímo z fotbalového hřiště.

+ Kabina pro rozhodčí – nová kabina bude 
mít samostatný vchod, samostatné WC 
a sprchu jen pro rozhodčí.

+ V nově rekonstruovaném objektu vzniknou 
samostatné místnosti pro kancelář, sklad, 
prádelna, technické zázemí.

+ WC pro veřejnost s venkovním vchodem 
bude společné i pro nové občerstvovací za-
řízení, které bude vybudováno vedle objektu 
šaten ve velikosti původní hospůdky.

N O V É  K A B I N Y
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Uzávěrky pro Letováku pro rok 2018

26. 9. l 23. 11.

Celková částka pořízení auta je cca 950 000 Kč. 
Tato částka bude hrazena Ministerstvem vnitra 
podílem 450 000 Kč, spoluúčast na financování 
přislíbil Středočeský kraj v částce 300 000 Kč 
a zhruba 200 000 Kč zaplatí obec Lety.

Automobil bude využíván pro přepravu našich 
hasičů k zásahům, dále pro přepravu dětí z hasič-
ského kroužku na soutěže či letní tábor a na další 
výpomoc obci. Podle smlouvy s dodavatelem 
bude automobil k dispozici do 31. 8. 2018. 

Táborová fotka mladých hasičů.

Kroužek zasvětí děti do světa hasičů, seznámí 
je s funkcí hasičů pro obec, likvidací požá-
rů a ostatních živelných událostí, se základy 
zdravovědy a chováním v krizových situacích. 
Malí hasiči se schází každou neděli od 15 ho-

din u hasičárny v Řevnické ulici, účastní se 
soutěží i obecních akcí a také jezdí na letní tábor 
na Orlík. Více informací o kroužku předá jeho 
vedoucí Michal Ryšavý, tel. 724 849 607 nebo tel. 
724 338 367, sdhlety@seznam.cz. 

Malí hasiči vítániKomunální volby se 
uskuteční 5. a 6. října
Hlasovat se bude tradičně v sále U Kafků, a to 
v pátek od 14 do 22 hodin, v sobotu od 8 do 14 
hodin. Účast při volbách do obecních zastupi-
telstev patří tradičně k nejvyšším. Při minulých 
volbách v Letech hlasovalo 42,40 % voličů, v roce 
2010 dokonce 65,34 %. Nejpozději tři dny před 
začátkem voleb dostane každý volič do schránky 
ve svém trvalém bydlišti obálku s hlasovacími 
lístky. V případě komunálních voleb volič obdrží 
jediný hlasovací lístek. Každý volič má tolik 
hlasů, kolik je členů zastupitelstva. V Letech bude 
i v dalším volebním období sedm zastupitelů. 

Architekt Hnilička 
představí návrh 
územního plánu
Veřejné projednání návrhu územního plánu se 
uskuteční v pondělí 10. 9. Konat se bude od 18 
hodin v sále U Kafků. Návrh představí jeho 
zpracovatel Ing. arch. Pavel Hnilička. Návrh 
je zveřejněn na webu pořizovatele, kterým 
je Městský úřad Černošice, odbor územ-
ního plánování. S návrhem se budete moci 
seznámit také na obecním úřadě v Letech 
nebo v kanceláři odboru územního pláno-
vání MěÚ Černošice. Námitky proti návrhu 
mohou podávat vlastníci pozemků a staveb 
dotčených návrhem řešení, připomínky pak 
všichni občané – nejpozději však do 7 dnů 
ode dne veřejného projednání. Nový územní 
plán je spolufinancován Ministerstvem pro 
místní rozvoj z programu “Podpora územně 
plánovacích činností obcí”. 

K R Á T C E

Sbor dobrovolných hasičů Lety zve všechny malé zájemce  
o kroužek mladých hasičů. 

Nový dopravní automobil pro naše hasiče
Obec na přelomu roku zažádala o dotaci na pořízení nového 
dopravního automobilu s přívěsem nákladním pro naše hasiče. 

Král Karel IV. s průvodem zavítal do Letů

Fota: Alena Vanžurová




